

DOI:10.18572/1812-3805-2018-2-22-26

К вопросу о налогообложении «инородческого» населения в Российской империи (по законодательным актам середины XVIII — второй половины XIX в.)

*Арсеньева Галина Витальевна,
доцент кафедры теории права и государственно-правовых дисциплин
Международного юридического института,
кандидат юридических наук
galina.arsenjeva@yandex.ru*

*Шафигулина Светлана Равильевна,
доцент кафедры теории права и государственно-правовых дисциплин
Международного юридического института,
кандидат юридических наук
sv-shafigulina@yandex.ru*

Статья посвящена исследованию системы налогообложения, а также практики взимания налогов в Российской империи. Эмпирическую базу исследования составили законодательные акты середины XVIII — второй половины XIX в. и архивные документы. На основе анализа российского законодательства середины XVIII — второй половины XIX в. исследуется государственная налоговая политика в отношении различных групп населения Российской империи, в частности населения национальных окраин. Особое внимание уделено прямому налогообложению «восточных инородцев», кочевых народов Сибири и Поволжья, принципам налоговой политики самодержавия в отношении них. Выявлено, что налоговая политика способствовала интеграции населения национальных окраин в имперское политико-территориальное и правовое пространство.

Ключевые слова: налоги, налогообложение, финансы, инородцы, население Российской империи, налогообложение инородцев, налоговая политика Российской империи, коренные народы Сибири, правовое регулирование, повинности.

On Taxation of the Non-Slavic Population in the Russian Empire (Based on the Legislative Acts of the Middle XVIII to the Second Half of the XIX Century)

*Arsenyeva Galina V.
Assistant Professor of the Department of Theory of Law and State
and Legal Disciplines of the International Law Institute
Candidate of Legal Sciences
Assistant Professor*

*Shafigulina Svetlana R.
Assistant Professor of the Department of Theory of Law and State
and Legal Disciplines of the International Law Institute
Candidate of Legal Sciences
Assistant Professor*

The article is devoted to the investigation of the taxation system, as well as the practice of tax collection in the Russian Empire. The empirical basis of the study was the legislative acts of the mid-18th — the second half of the 19th centuries and archival documents. On the basis of the analysis of the Russian legislation of the middle of the XVIII — the second half of the XIX centuries. the state tax policy in relation to various groups of the population of the Russian Empire, in particular the population of the national suburbs, is being investigated. Particular attention is paid to direct taxation of «Eastern strangers», nomadic peoples of Siberia and the Volga region, the principles of the tax policy of autocracy in relation to them. It was revealed that the tax policy promoted the integration of the population of the national suburbs into the imperial political and territorial and legal space.

Keywords: *taxes, taxing, finance, minorities, the population of the Russian Empire, the taxation of minorities, taxation policy of the Russian Empire, indigenous peoples of Siberia, legal regulation, duty.*